
 

  

Pan Ondřej BENEŠÍK     Kopie: paní Markéta PEKAROVÁ  

předseda Výboru pro evropské záležitosti               ADAMOVÁ  

Poslanecké sněmovny     předsedkyně Poslanecké sněmovny  

Sněmovní 4       Sněmovní 4  

118 26 PRAHA 1     118 26 PRAHA 1 

 

 

 

EVROPSKÁ KOMISE 

 

 

 

 

 

Brusel 16.2.2023 

 C(2023) 1276 final 

 

 

Vážený pane předsedo, 

děkujeme Poslanecké sněmovně za její stanovisko k návrhu nařízení o zákazu produktů 

pocházejících z nucené práce na trhu Unie (COM(2022) 453 final). Ceníme si zájmu 

Poslanecké sněmovny o tento návrh a jsme rádi, že iniciativu na posílení ochrany 

lidských práv a boje proti modernímu otroctví podporuje. 

Komise bere na vědomí obavy, jež Poslanecká sněmovna vyjádřila. Pokud jde o možná 

úskalí v případech šetření podmiňovaných souhlasem vlád a hospodářských subjektů ve 

třetích zemích, Komise by ráda zdůraznila, že nucená práce představuje celosvětový 

problém a že úsilí o její potírání se musí opírat o mezinárodní spolupráci. Návrh proto 

vychází z mezinárodně dohodnutých definic a standardů a zahrnuje ustanovení o 

mezinárodní spolupráci. Tato spolupráce podpoří realizaci zákazu uvádění dotčených 

produktů na trh prostřednictvím dialogu se třetími zeměmi, buď na základě stávajících 

struktur dialogu, nebo jiných struktur pro komunikaci, které budou vytvořeny ad hoc. 

V rámci navrhovaného systému bude možné adresovat žádosti o kontroly a inspekce 

v souvislosti s šetřením vládním institucím a podnikům. Pokud by státní orgány nebo 

podniky během šetření nespolupracovaly nebo neposkytly požadované informace, 

příslušné orgány budou moci přijmout rozhodnutí na základě dostupných údajů.  

Pokud jde o možné zvýšení administrativní a finanční zátěže pro příslušné orgány 

členských států i pro hospodářské subjekty, Komise by ráda uvedla, že iniciativa 

navrhuje systém, v němž se kombinuje decentralizované prosazování předpisů se silnou 

koordinací na úrovni EU a v němž budou při zajišťování účinného provádění a 

prosazování hrát významnou roli jak členské státy, tak i Komise. Příslušné vnitrostátní 

orgány budou oprávněny na základě šetření stáhnout produkty nucené práce z trhu EU. 

Komise zavede několik nástrojů, například databázi rizik nucené práce, prováděcí 

pokyny a IT nástroje pro výměnu informací, aby úkoly členských států v oblasti 

provádění a prosazování usnadnila. Náklady pro vnitrostátní orgány budou záviset 
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například na tom, zda již mají správní struktury odpovědné za plnění úkolů podobných 

těm, které vyžaduje navrhované nařízení; členské státy budou mít při určování 

konkrétního příslušného orgánu flexibilitu, která jim umožní co nejlépe zohlednit své 

vnitrostátní podmínky a struktury. Prosazování bude rovněž využívat stávající orgány 

dozoru nad trhem a celní orgány, aby se omezily případné dodatečné administrativní 

náklady členských států.  

Návrh nezavádí zvláštní postupy náležité péče a k prokázání souladu s požadavky návrhu 

bude možné použít všechny druhy důkazů. V důsledku toho budou dodatečné náklady pro 

hospodářské subjekty obzvláště v případech, kdy tyto subjekty již v souvislosti s nucenou 

prací uplatňují postupy náležité péče (ať už v rámci požadavků podle různých právních 

předpisů, na dobrovolném základě, nebo ke splnění požadavků obchodních partnerů), jen 

omezené.   

Co se týče obav Poslanecké sněmovny, že příslušné orgány a hospodářské subjekty 

nebudou mít dostatek času připravit se na nové povinnosti vyplývající z budoucího 

nařízení, podle současného návrhu se má nařízení začít používat 24 měsíců po svém 

vstupu v platnost. Komise má za to, že tím dostanou členské státy a Komise dostatek času 

na vytvoření systému a nástrojů nezbytných k zajištění účinného provádění a že i podniky 

se budou schopny připravit na plnění nových požadavků.  

Návrh je nyní předmětem legislativního procesu, na němž se podílí Evropský parlament a 

Rada. Vzhledem k širokému konsenzu ohledně toho, že proti nucené práci je nutné 

rozhodně bojovat, Komise doufá v rychlou dohodu v této věci. 

Doufáme, že podané vysvětlení je dostatečnou odpovědí na připomínky Poslanecké 

sněmovny, a těšíme se na další pokračování vzájemného politického dialogu.  

S pozdravem 

 

 

Valdis Dombrovskis        Maroš Šefčovič 

výkonný místopředseda       místopředseda 

 

 


	Brusel 16.2.2023  C(2023) 1276 final

